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Dragi alumni, prieteni și parteneri, 

Mă bucur nespus că la finalul acestui an marcăm publicarea celui de-al cincilea Newsletter al rețelei și doresc să 
mulțumesc tuturor celor care au contribuit la realizarea lui! Cred că este momentul potrivit pentru o retrospectivă a celor 
mai importante evenimente ale rețelei din acest an: recepția organizată de Ambasada SUA la București pe tema 
anticorupției, discuția cu Prof. univ. dr. Valeriu Stoica, întâlnirea informală cu fostul Ambasador al Regatului Țărilor de Jos, 
E.S. Matthijs von Bonzel, întâlnirea cu Laura Codruța Kövesi, Procuror-Șef DNA, discuția deschisă cu Geert Corstens, fost 
Președinte al Curții Supreme Olandeze sau 
schimbul de bune practici cu rețeaua Teach for 
Romania.   

În prezent avem în derulare nu numai selecția 
celei de-a șaptea generații de Lideri pentru 
Justiție, ci și proiectul generației 6 ”Fii informat, 
nu ignorat!”, despre care am toată încrederea că 
va fi un succes. Cu această ocazie aș dori să felicit 
întreaga asociație LiderJust pentru eforturile 
depuse în implementarea propriilor proiecte, 
precum și în promovarea rețelei și a valorilor sale. 

Vă doresc lectură plăcută! 

18.11.2015  

Thorsten Geissler                                                                                                                                         
Director al Programului Statul de Drept Europa de 
Sud-Est al Fundaţiei Konrad Adenauer  
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Educația juridică – o nevoie reală 
 
 
reşterea popularităţii justiţiei în România în 

ultimii ani a dezvăluit o lipsă a cunoaşterii 

domeniului de către cei mai mulţi dintre 

cetăţeni. Ce înseamnă statul de drept? Cum se adoptă o 

lege? Ce drepturi fundamentale avem ca și cetăţeni? 

Realizând importanța aducerii la 

cunoştinţă tinerilor a răspunsurilor la 

acest tip de întrebări, membrii 

Asociației LiderJust au demarat mai 

multe proiecte de educaţie juridică. 

Lupta cu necunoaşterea valorilor statului de drept şi a 

drepturilor fundamentale se duce pe mai multe planuri. 

Primul proiect derulat de LiderJust aduce în discuţie 

importanța şi necesitatea unei culturi generale juridice şi 

civice a tinerilor. Astfel, proiectul "Valorile statului de 

drept. Educaţie juridică în licee" a fost implementat în 8 

licee din țară și a presupus în concret workshop-

uri prin care tinerii au dezbătut probleme privind 

raportul dintre statul de drept şi valorile esenţiale 

pentru existenţa acestuia, au discutat despre ce 

înseamnă independenţa, integritatea, curajul, 

onestitatea, responsabilitatea, viziunea sau 

echipa. 

Cel de-al doilea proiect este derulat de LiderJust 

în parteneriat cu Centrul Român pentru Politici 

Europene şi îşi propune susţinerea unor cursuri de 

educaţie juridică în şcoli şi licee din România de către 

magistraţi, avocaţi, mediatori. În cadrul acestui proiect, 

primul pas este formarea juriştilor ce urmează să predea 

cursurile. Al doilea pas constă în susţinerea cursurilor de 

către aceştia în şcoli şi licee din ţară. Temele de discuţie 

ce urmează a fi abordate în cadrul lecţiilor variază de la 

modul de adoptare a unei legi la cum poţi contesta o 

amendă contravenţională. Proiectul are că scop, pe 

lângă informarea tinerilor cu privire la diferite aspecte de 

drept, realizarea unei prime evaluări a efectelor 

introducerii unui astfel de program educaţional în şcoli. 

Pe un al treilea plan, o parte dintre membrii LiderJust, 

împreună cu tineri care lucrează în domenii de 

marketing şi IT, au conceput un plan de lecţii privind 

drepturile fundamentale ale cetăţenilor. Planul de lecţii 

este o sursă liberă ce poate fi folosită şi îmbunătățită de 

orice persoană interesată. El se adresează în principal 

profesorilor, care îl pot utiliza în cadrul lecţiilor de 

educaţie civică sau dirigenţie, unde le pot preda elevilor, 

într-un mod interactiv, aspecte interesante din domenii 

precum libertatea de exprimare, dreptul la viaţă privată 

sau dreptul de petiţie. 

Într-un stat care a început să realizeze importanţa 

educaţiei pentru dezvoltarea societăţii, LiderJust 

propune aşadar mai multe programe de educaţie juridică 

pentru tineri. Discuţiile în mediul public vizavi de 

introducerea anumitor opţionale în curricula şcolară (de 

la religie, la educaţie sexuală) trebuie dublate de o 

activitate constantă şi susţinută a mediului civic. Având 

deci convingerea caracterului esenţial al cunoaşterii 

valorilor statului de drept şi a drepturilor şi libertăţilor 

fundamentale pentru o societate dezvoltată şi implicată 

în bunul mers al statului, membrii LiderJust vor continua 

să investească în educaţia tinerilor din România. 

 

Arina Corsei Vultureanu, Procuror în cadrul Parchetului de pe lângă Judecătoria Sectorului 3 Bucureşti | Absolvent Lideri 
pentru Justiție 2011 



 

 

Generația 6 în vizită de studiu la Berlin 
ntre 27 septembrie şi 2 octombrie, 

generaţia 6 de participanți în cadrul 

"Lideri pentru Justiţie" s-a aflat la o 

vizită de studiu în Berlin. Au fost 6 zile 

petrecute în capitala Germaniei, 

programul incluzând întâlniri cu decidenţi din 

instituţii-cheie ale sistemului politic şi de justiţie 

german, precum și posibilitatea de a asista la 

desfășurarea unor ședințe de judecată. Vizita la 

Berlin a completat astfel cele șase sesiuni de 

training din țară din cadrul singurului program de 

leadership pentru tinerii juriști din România.  

Maratonul din Berlin 

Este duminică, 27 septembrie 2015, iar la cină facem o 

ultimă trecere prin programul stabilit minuțios pentru 

următoarele cinci zile. Sunt nu mai puțin de 15 întâlniri, 

incluzându-le și pe cele din timpul meselor de prânz - cu 

rolul de a ne familiariza cu ideea de „business lunch”, 

dar avem deja antrenamentul celor șase sesiuni intense 

de training din program.  

Săptămâna noastră a  început la Ministerul Federal de 

Justiție și Protecției Consumatorului. Sediul, o clădire 

modernă, dar sobră, în contrast cu deschiderea de care 

am beneficiat din partea celor trei reprezentanți ai 

ministerului. O întâlnire care avea să ne ofere privirea 

de ansamblu asupra sistemului de justiție german, cu 

accentul pe unele aspecte ce aveam să le descoperim 

mai în detaliu în zilele ce urmau.  

 

 

Linia avea să se păstreze. Goana de la o locație la alta s-

a dovedit o șansă de a descoperi spiritul Berlinului, la 

care contribuie din plin numărul mare de oameni veniți 

să trăiască aici din toate colțurile lumii. Clădiri la fel de 

sobre, invitați la fel de dispuși să dezbată aproape orice 

subiect propus. Printre teme, accederea în profesiile 



 

 

juridice - desfășurarea celor două examene de stat după 

terminarea anilor de facultate, curiozități legate de 

cazurile de corupție din Germania și, mai ales, metodele 

folosite pentru prevenirea acestui fenomen. Ambasada 

României, Fundația Konrad Adenauer, Asociația 

Magistraților din Germania, Parlamentul și Poliția 

Landului Berlin sunt doar câteva opriri din primele trei 

zile. Ne-am reîntors chiar și în băncile facultății pentru 

discuția cu decanul Facultății de Drept din cadrul 

Universității Humboldt. 

Schimbăm ceva mai mult tiparul și peisajul la vizita în 

cel mai colorat cartier al Berlinului, Neukölln, al cărui 

mix de imigranți ascunde povestea integrării cu succes a 

600 de cetățeni rromi veniți din țara noastră, un proiect 

dezvoltat cu răbdare pe parcursul a mai multor ani de 

către dezvoltatorul imobiliar care a preluat clădirea 

dezafectată în care trăiau aceștia. Printre repere 

instituționale, aceasta a fost o lecție utilă  despre 

problemele de zi cu zi ale celor de lângă noi și nevoia de 

a găsi soluții care să ne ajute să evoluăm ca și societate. 

Experiența din sala de judecată 

Ultimele două zile ne-au permis să privim sistemul de 

justiție german direct la firul ierbii, prin participarea la 

procese de drept civil și la un proces penal. La 

Judecătoria Berlin Mitte, ședința de judecată condusă cu 

multă răbdare de către judecătorul Ahmet Alagun ne-a 

relevat în primul rând diferențe majore dintre sistemul 

german de drept și cel românesc, mai ales în ceea ce 

privește rolul activ al judecătorului, mult mai bine 

evidențiat în sistemul german. De cealaltă parte, în 

penal merită 

menționată organizarea 

extrem de riguroasă a 

ședinței desfășurate la 

Tribunalul Berlin 

Tiergarten. Pe rol, un 

caz aflat în fața unui 

complet cinci 

judecători, doi dintre 

aceștia fiind asesori - 

simpli cetățeni solicitați 

pentru a participa la 

administrarea justiției 

penale. Un alt aspect a 

fost faptul că se 

încearcă facilitarea 

accesului opiniei publice 

la ceea ce se întâmplă 

în cadrul procesului, 

jurnaliștilor fiindu-le rezervate locuri poziționate în 

mijlocul acțiunii din sala de judecată. 

 

În loc de concluzie 

„Potențialul României se află în tineri”, ne spune 

parlamentarul german Gunther Krichbaum într-una din 

sălile de conferință de la Bundestag, în timp ce purtăm o 

conversație despre modul în care se vede țara noastră 

de la Berlin. Este o afirmație care ne responsabilizează, 

în nota tuturor discuțiilor din decursul săptămânii al 

căror scop nu a fost de a ne trezi neapărat admirația 

asupra sistemului german, ci de a ne arăta de ce și cum 

funcționează acesta eficient.  

„Berlinul a fost timp de o săptămână izvor de cunoaștere 

legislativă, culturală, culinară. Organizarea nu a fost 

axată doar pe rigiditate juridică, ci și coeziune de echipă. 

Iar oamenii, sunetele orașului și soarele au făcut vizita 



 

 

de studiu o veritabilă vacanță aproape nemeritat de 

frumoasă.” (Georgiana Lucache) 

„Vizita de studiu a reprezentat pentru mine o 

oportunitate de a privi comparativ principalele instituții 

ale Republicii Federale Germane cu cele ale țării noastre. 

Deși,atât la nivel legislativ cât și ca organizare statală, 

lucrurile stau diferit și mult mai dezvoltat decât în 

România, perspectiva unei țări ca Germania va 

reprezenta un bun reper pentru schimbarea sistemului  

nostru de justiție, la care am datoria să contribui ca 

tânăr profesionist. Din punctul meu de vedere, consider 

că scopul programului Lideri pentru Justiție a fost 

împlinit, schimbând în viziunea mea anumite standarde 

ale definirii și implementării statului de drept, conturând 

chiar și numai pe parcursul a 7 zile, dorința mea de a 

contribui la #SchimbareaRo.”  

(Bianca Constantin) 

 

Articol redactat de membri generației 6 de participanți în program (Lideri pentru Justiție 2015) 



 

 

Sistemul de justiţie german şi instituția 
asesorilor în procesele penale 

 
 

nul din aspectele interesante care au 

atras atenția membrilor generației a 6-a 

Leaders for Justice în vizita de studiu de 

la Berlin a fost instituția asesorilor în sistemul de 

drept german.  Subiectul a fost pe larg discutat cu  

judecători ai Curții Penale a Landului Berlin în 

cadrul unei întâlniri care  a inclus și participarea la 

o ședință de judecată.  

 

Organizarea sistemului judiciar german 

Prin prisma organizării statale a Republicii Federale 

Germania, sistemul judiciar este, de asemenea, 

structurat federal. Competenţa de judecată este 

exercitată de către instanțele federale și de către 

instanțele din cele 16 state federale („Länder”). 

Principalul volum de muncă al administrării justiției 

revine Landurilor. 

 

Sistemul judiciar german este împărțit în cinci ramuri 

specializate independente sau jurisdicții: competență 

ordinară, de dreptul muncii, administrativă generală, 

fiscală şi socială. 

 

În plus faţă de aceste jurisdicții specializate, există 

jurisdicția constituțională, exercitată de Curtea 

Constituţională Federală şi de Curţile Constituţionale ale  

 

Landurilor (pentru o prezentare generală a structurii 

instanţelor puteţi vizita site-ul Ministerului Federal de 

Justiţie din Germania accesând 

http://www.bmjv.de/EN/Home/home_node.html). 

 

Participarea asesorilor în cauzele penale 

Cauzele penale sunt judecate de instanțele din sistemul 

pe trei nivele – instanțele locale, regionale sau ale 

Landurilor, și la instanțele regionale superioare Landului 

(în apel) – și pot fi atacate sau revizuite de la cel mai 

mic la următoarele doua niveluri sau de la toate cele trei 

instanțe pentru cea mai înaltă instanță în sistemul de 

justiție penală - Curtea Federală de Justiție. Cazurile în 

care urmărirea penală poate conduce la o pedeapsă de 

maximum un an sunt judecate de către un judecător al 

curții locale. În cazuri mai grave, care implică posibile 

pedepse de până la trei ani, judecătorul este asistat de 

doi judecători laici sau asesori (în engleză „lay judges”), 

comparabili cu membrii juriului într-un sistem de drept 

common law. Cazurile în care pedeapsa depășește trei 

ani se judecă la o instanță a Land-ului, unde sunt 

judecate de trei judecători și de la trei până la șase 

asesori.  

 

Participarea asesorilor este larg răspândită în jurisdicția 

penală germană. Începând cu anul 1924, aceasta s-a 

realizat exclusiv în forma așa-numitei Schöffengerichte 

(instanțe cu asesori), o instanță formată în colaborare cu 

unul până la trei judecători profesioniști și doi sau trei 

asesori, cu drepturi și sarcini, în esență, egale. 

 

În general, asesorii participă la aproape toate procesele 

în fața instanțelor de primă instanță, cu diferite paneluri 

de judecători care judecă diferit ca număr și compoziție.  

 

Când vine vorba de vot, asesorii votează primii, 

începând cu cel mai tânăr dintre ei, urmați de judecătorii 

http://www.bmjv.de/EN/Home/home_node.html


 

 

profesioniști, începând cu cel mai tânăr și urmat de 

președintele de complet. Considerăm util de menționat  

faptul că în luarea hotărârii asesorii au un drept egal la 

vot, însa doar judecătorii profesioniști pot întocmi și 

semna motivarea hotărârii, chiar și atunci când 

judecătorii au fost în minoritate fața de asesori la 

deliberare. 

Desemnarea asesorilor 

 

Asesorii sunt aleși printr-un proces de propunere și 

selecție. La fiecare patru ani, comunitățile, mai precis 

organizațiile lor politice, fac o listă de potențiali asesori, 

de două ori numărul efectiv necesar. Candidații trebuie 

să reprezinte toate secțiunile 

populației. Un consiliu special desemnat 

selectează în consecință asesorii dintre 

toți candidații de pe listă. 

  

Alegerea asesorilor se realizează 

înainte ca procesul să aibă loc, astfel 

încât inculpatul, avocatul, procurorul și 

ceilalți participanți nu pot influența 

alegerea acestora. Cu toate acestea, 

participanții la proces pot depune o 

cerere de recuzare pe temeiul 

imparțialității, indiferent dacă 

judecătorul este profesionist sau 

asesor. Acest lucru se aplică oricărui 

judecător în privinţa căruia se 

dovedește a avea legături cu inculpatul 

sau cu victima prin naștere sau căsătorie, dacă a judecat 

deja cazul într-un stadiu diferit sau alte circumstanțe 

provoacă o îngrijorare cu privire la imparțialitatea 

acestuia. 

 

Asesorii sunt aleși pentru un mandat de patru ani; în 

această perioadă sunt în sesiune douăsprezece zile în 

fiecare an. După aceea pot fi realeşi pentru un al doilea 

mandat. Ei dețin o poziție onorifică, primind o 

remunerație de 4 EUR pe oră pentru a se compensa 

pierderea veniturilor. 

Concluzii 

 

Multe dintre întrebările ridicate de generația a 6-a au 

vizat imparțialitatea asesorilor, lipsa lor de educație 

juridică și legitimitatea acestora. Răspunsul, chiar dacă 

neașteptat pentru cei din sală, a fost simplu: deși nu 

este ușor să tragi concluzii pe acest subiect, nu există 

(încă) o teamă/îndoială a justițiabililor sau în spațiul 

public în ceea ce privește cele de mai sus. Prezența 

asesorilor nu a slăbit încrederea publicului în sistemul de 

justiție german și acordă acestuia din urmă informații 

necesare despre actul de justiție.   

 

Pentru mai multe informații în legătură cu instituția 

asesorilor în sistemul de justiție german, vă rugăm să 

accesaţi următoarele adrese:  

 

http://bit.ly/1iPX3iF | Walter PERRON „Lay 

participation in Germany”  

http://bit.ly/1O0XGRB | Stefan MACHURA „Silent Lay 

Judges – Why Their Influence in the Community 

Falls Short of Expectations”  

 

 

 

Bianca Constantin, Absolvent al Facultății de Drept, Universitatea București  | participant Lideri pentru Justiție 2015 

http://bit.ly/1iPX3iF


 

 

Povestea cu final fericit  
a rromilor de pe Harzer Straße 

 

eukölln este cartierul 

în care diversitatea 

culturală a Berlinului 

primește o nouă dimensiune. 

Nu mai puțin de 40% dintre 

cei 300 000 de berlinezii care 

locuiesc aici sunt imigranți 

sau născuți în familii de 

imigranți. Procentul s-ar 

putea să fie chiar mult mai 

mare, fiind foarte posibil ca situația reală să 

meargă dincolo de aceste cifre oficiale.   

Pe Harzer Straße 64-67, la stația autobuzului 171 de la 

intersecția cu Treptower Straße o clădire recent 

renovată ascunde povestea cu final fericit a câtorva sute 

de cetățeni români de etnie rromă. 

Majoritatea au venit aici din satul Fântânele, 

situat la 35 de kilometri de București și au 

reușit să își facă un rost în capitala Germaniei 

după ce au primit un sprijin nesperat din 

partea investitorului care a achiziționat 

clădirile în care aceștia locuiau.  

Cazarea se obținea aici prin închirierea 

„locului de saltea”, fără acte, atunci când 

Aaachener Siedlungs- und 

Wohnungsgesellschaft, companie deținută de 

Biserica Catolică și specializată în construcția 

de locuințe sociale, a cumpărat imobilul de 

7500 de metri pătrați, iar condițiile puneau în 

pericol viața celor peste 800 de locatari. Cartoane sau 

diferite improvizații înlocuiau geamurile în multe 

locuințe, copiii se jucau printre gunoaie, iar 

perspectivele erau inexistente pentru cei care veniseră 

aici în vederea unei vieți mai bune. „Migrația sărăciei”, 

așa cum o numea presa vestică, era reflectată perfect în 

acest loc. 

O alegere în beneficiul societății 

La prima vedere, opțiunea ar fi fost simplă pentru 

majoritatea antreprenorilor din sectorul imobiliar. Cei 

mai mulți dintre cei care locuiau acolo nu aveau nicio 

sursă de venit stabil sau acte de ședere legală în Berlin, 

o totală incompatibilitate cu planurile de a renova și a 

transforma clădirea într-un loc adecvat. Curajos, 

managerul companiei, Benjamin Marx, a ales să 

experimenteze ideea în care nu se încerca doar o  

rentabilizare a investiției, ci de a susține și o cauză 

socială: aceea de a nu fi nevoit să îi evacueze pe cei 

care locuiau deja pe Harzer Straße 64-67. 

Provocările erau multiple, iar primul pas a fost să le 

comunice rromilor planurile sale și dorința de a îi 

transforma în „buni chiriași” și a-i ajuta să  se integreze 

în sistemul german. Le-a fost oferită posibilitatea de a 

învăța gratuit germana și a urma cursuri de calificare, 

asistență pentru a își rezolva situația juridică a șederii 

lor și pentru a beneficia de sistemul de asistență socială, 

iar pentru copiii lor au fost făcute demersurile spre a fi 

înscriși la școală.  



 

 

După ce au privit cu scepticism la început tot scenariul 

prezentat de partea germană, rromii au început pe 

parcurs să colaboreze. Primele locuri de muncă obținute 

de locatari au fost chiar cele oferite în cadrul proiectului 

de renovare al clădirilor, o situație din care ambele părți 

au avut de câștigat. Fusese găsit un prim numitor 

comun.  

Printre cei mai silitori dintre imigranți 

Doar că nu totul putea să fie doar lapte și miere, astfel 

că în complexul renovat de locuințe nu se mai află astăzi 

cei care au refuzat să respecte un minim de reguli 

necesare pentru ca proiectul să își asigure obiectivele. 

Au rămas 600 de persoane, dintre care aproximativ 250 

au și reușit să își găsească între timp un loc de muncă. 

Prețul plătit pentru 

chirie a rămas unul sub 

media din Neukölln, 

miza fiind pusă pe 

ideea ca sumele să 

poată fi achitate lună 

de lună.  

Clădirile, a căror 

transformare a fost 

finalizată în 2012, 

arată astăzi impecabil, 

fiind o plăcere să te 

plimbi pe aleile din 

jurul lor, colorate de 

chicotelile celor mici. 

Întreg proiectul poate 

fi deja considerat un 

succes, atât din punct 

de vedere al viabilității economice, cât și social, dar 

rezultatele au toate șansele să fie și mai îmbucurătoare 

pe termen lung. Copiii rromilor au reușit să se alinieze la 

rigorile sistemului german de învățământ, iar integrarea 

lor se poate realiza în liniște în contextul în care atenția 

și discursul împotriva imigranților își concentrează 

atenția în ultima perioadă asupra celor de origine 

musulmană. „Obțin rezultate din ce în ce mai bune la 

școală și unii dau dovadă de multă ambiție”, afirmă Ana-

Maria Munteanu, de profesie psiholog, unul din oamenii 

care a contribuit decisiv la schimbările de pe Harzer 

Straße. Câțiva dintre tinerii care trăiesc aici au șanse 

bune de a ajunge în următorii ani studenți ai facultăților 

germane.  

Piedica în calea integrării rromilor din România 

Atunci când o întrebi pe Ana-Maria Munteanu despre 

motivele care i-au adus pe rromii din țară în număr atât 

de mare în Berlin, discriminarea este primul lucru care 

intră în discuție. La o apreciere a cuvântului în sens mai 

larg, discriminarea poate fi identificată ca fiind indirect 

cea mai mare problemă în calea programelor de 

integrare a lor în societate. În acest sens, modelul folosit 

de Benjamin Marx și echipa sa poate să ofere 

coordonate utile autorităților române în eforturile de 

incluziune a comunității rrome, un proces care în țara 

noastră întârzie să ofere rezultate. 

 
 
Marian Mănescu, Absolvent al Facultății de Drept, Universitatea de Vest din Timișoara | | participant Lideri pentru 
Justiție 2015 



 

 

Despre reprezentarea, provocările, și 
potențialul generației tinere 

 

„Tinerii nu sunt doar 

viitorul, ei sunt și 

prezentul”, este una dintre 

frazele spuse de Secretarul 

General al Națiunilor Unite, 

Ban Ki-Moon, ce mi-a rămas 

în minte.   Am decis să scriu 

acest articol prin prisma 

unei experiențe mult mai 

complexe și provocatoare în 

același timp, decât percepția 

pe care o aveam la început, 

cea de a fi vocea tinerilor din România la Națiunile Unite, 

timp de un an. 

Ce este și despre ce este acest program? 

Programul Delegat de tineret la ONU1, a apărut în 

România în anul 2006, actualmente fiind derulat sub 

egida Ministerului Tineretului și Sportului și a 

Ministerului Afacerilor Externe. Acesta oferă anual șansa 

pentru doi tineri de a reprezenta generația tânără în 

cadrul arenei globale a Națiunilor Unite. Un lucru 

îmbucurător este faptul că la nivel internațional doar 

aproximativ 30 de state implementează un astfel de 

program, iar România se numără printre cele în care 

acest lucru este deja o tradiție.  

Esența programului este tocmai de a crea conexiuni 

între tineri și instituțiile relevante, cele de care ei au 

nevoie. Îmi amintesc procesul de selecție din septembrie 

2014, o semifinală și o finală foarte echilibrate, ambele 

de aproximativ 6 ore fiecare, în care noi toți, participanți 

cu experiențe diverse, ne doream același lucru: să 

ducem mesajul tinerilor la nivel internațional, iar în 

același timp să vorbim tinerilor din țara noastră despre 

ce se întâmplă acolo, despre cum se raportează 

decidenții la tineri, care sunt bunele practici din alte țări, 

                                                           
1 www.unyouthdelegate.ro  

cum putem noi, ca generație să ducem lucrurile la un alt 

nivel. 

Ce presupune un astfel de mandat? 

Orice poziție atrage după sine și o responsabilitate pe 

măsură, iar emoțiile au fost nelipsite în minutele în care 

trebuia să te adresezi lumii întregi și să vorbești despre 

țara ta, despre tinerii din țara ta, despre soluțiile 

inovative găsite de ei, despre realizările lor (mințile 

strălucite care din păcate pleacă din România an de an, 

despre Capitala Europeană de Tineret a anului 2015), 

dar și despre problemele cu care se confruntă: de la o 

lipsă de corelare a sistemului educațional cu cererea 

reală, la dificultatea de a accede pe piața muncii sau 

nevoia de creștere a implicării civice. 

Ceea ce a urmat celor două deplasări la sediul ONU a 

fost un tur național de consultare, respectiv 25 de 

acțiuni dedicate tinerilor din 12 orașe din  țară. Aceste 

evenimente au avut atât rolul de a afla problemele cu 

care tinerii se confruntă, dar și de a împărtăși bunele 

practici aflate de la alți tineri implicați din diverse state 

ale lumii. Am întâlnit studenți, elevi, profesioniști aflați 

la început de carieră extrem de diverși, cu aspirații mai 

mici sau mai mari, cu interes pentru zonele în care și-ar 

putea aduce contribuția, din mediul rural, din mediul 

urban, unii cu mult potențial. La întrebarea generală „Ce 

credeți că le lipsește astăzi, tinerilor?”, unul dintre cele 

mai dese răspunsuri întâlnite era: „Inițiativa.”  

Ce mi-a adus această experiență? 

Cele două deplasări la Națiunile Unite, New York, la 

Adunarea Generală din luna octombrie 2014, și Comisia 

pentru Dezvoltare Socială din luna februarie 2015 mi-au 

deschis larg orizonturile, percepția cu privire la temele 

mari de discuție de la nivel internațional. Întâlnirile cu 

alți tineri delegați, fiecare având o adevărată poveste de 

viață în spate, nu m-au făcut decât să îmi doresc și mai 

http://www.unyouthdelegate.ro/


 

 

mult să produc o schimbare în societatea românească, 

indiferent de domeniul în care voi profesa în cele din 

urmă, de nivelul la care voi face acest lucru, sau de 

oamenii de care voi fi înconjurat. Acest lucru este posibil 

oriunde. 

În luna septembrie 2015 am luat parte la Summit-ul la 

nivel de șefi de state și de guverne de adoptare a 

Agendei Post-2015 2 , prin care statele membre și-au 

asumat un document ce cuprinde viziunea de la nivel 

global pentru următorii 15 ani. Cu 17 obiective, de la 

reducerea emisiilor de carbon, până la eradicarea 

sărăciei, a foametei, și crearea de parteneriate globale, 

documentul cuprinde 162 de sub-obiective și câteva sute 

de indicatori, fiind asumat de toți liderii lumii după ani 

de negocieri. Ceea ce urmează însă de acum pentru 

îndeplinirea acelor ținte ține de toți actorii implicați: stat, 

mediu privat, societate civilă. 

 

 

 

                                                           
2 www.sustainabledevelopment.un.org 
 

Sunt multe provocările cu care generația tânără se 

confruntă astăzi, dar la fel de mare este și potențialul ca 

această generație să producă schimbări pozitive în 

societate. Un lucru de care cred că avem nevoie, ca 

generație, este să conștientizăm rolul nostru în 

societate și să lucrăm la o viziune comună: unde 

suntem, unde vrem să ajungem și cum ajungem 

acolo?  

Inițiativa în rândul generației tinere trebuie să fie 

dezvoltată, iar noile experiențe, noile provocări și ieșirea 

din zona de confort nu mai trebuie să fie excepții. Mai 

cred că este esențial să ne descoperim ariile de interes, 

să avem uneori și curajul să fim „împotriva curentului”, 

să ne urmăm pasiunile, să excelăm în acele domenii. 

Societatea nu va fi niciodată saturată de profesioniști.   

În loc de concluzie, lansez o invitație la un exercițiu de 

reflecție, și anume: Ce poate fiecare dintre noi face, 

începând de astăzi, pentru o societate mai bună. 

 

 Luca Ciubotaru, Delegat de tineret al României la Națiunile Unite 2014/2015  | participant Lideri pentru Justiție 2015 
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Evelyn Klöss, Referent Științific în cadrul Programului Statul de Drept Europa de Sud-Est al Fundației Konrad Adenauer,  
participant Lideri pentru Justiție 2013 

A fost aleasă noua conducere a 
Asociației LiderJust! 

 

 
La Adunarea Generală din 5 noiembrie 2015, ce a avut 
loc în incinta Facultății de Drept a 
Universității din București, membrii 
Asociației LiderJust au ales noua 
formulă a Consiliului Director pentru 
anul 2016, formată din: 
 
 Alexandra Lăncrăjan, Președinte, 

Lideri pentru Justiție 2010, 
 Alex Arghir, Lideri pentru Justiție 

2011, 
 Teodor Manea, Lideri pentru Justiție 

2014, 
 Raluca Sîmbotin, Lideri pentru Justiție 2014, și 
 Luca Ciubotaru, Lideri pentru Justiție 2015. 
 
Înainte de toate, au fost trecute în revistă cele mai 
importante evenimente și proiecte desfășurate în anul 

2015, colaborările și parteneriatele consolidate, însă și 
chestiuni de ordin practic, precum situația financiară a 
asociației și alte posibilități de finanțare. Cu această 
ocazie au fost votate și cererile de adeziune formulate în 

mare parte de membrii generației 6 Lideri pentru 
Justiție, astfel că asociația noastră a ajuns în 
prezent la un număr total de 61 de membri.  
Anul acesta, două echipe s-au arătat dispuse 
să preia conducerea asociației. Prima echipă 
formată din Bianca Constantin, Aniela Arion, 
Bogdan Vasile și Marian Mănescu a prezentat 
pe scurt elementele considerate prioritare 
pentru anul 2016, referindu-se în principal la 
creșterea transparenței și la comunicarea în 
interiorul asociației. 
 
Cea de-a doua echipă, cea care a câștigat 

încrederea majorității membrilor, s-a concentrat asupra 
importanței implementării unor proiecte noi, a găsirii 
unor surse de finanțare alternative, însă și a continuării 
proiectelor ce se află deja în derulare, care pot crește 
vizibilitatea și credibilitatea asociației în raport cu 

partenerii noștri și nu 
numai. 
 
În cadrul Adunării au fost 
discutate și alte teme de 
actualitate pentru 
asociație, precum 
necesitatea găsirii pe 
termen lung a unui sediu, 
precum și posibilitatea 
introducerii unei cotizații 
de membru. Deoarece 
aceste aspecte nu erau 
incluse pe ordinea de zi, 
s-a decis pentru anul 
viitor convocarea unei noi 
adunări în acest sens. 

 
Urăm noii echipe de conducere mult succes în acest 
mandat! 

 
 
  
 



 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Fundația Konrad Adenauer 
Programul Statul de Drept Europa de Sud-Est 
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